

论著

I号冻存液改善小鼠肝细胞冻存质量研究 FREE

刘莉1, 唐世刚2, 胡小宣1

1 湖南省人民医院, 湖南 长沙410005; 2 大连大学附属中山医院, 辽宁 大连116001

摘要:

目的对自行配制组方的 I 号冻存液冻存小鼠肝细胞进行研究,探索一种效果较好的冻存液以改善冻存肝细胞质量。方法以体重20~30 g的昆明小鼠为肝细胞供体,用改良的胶原酶灌注法分离肝细胞。将分离好的肝细胞分别以 I 号冻存液(实验组)和标准冻存液(对照组)进行逐级降温缓慢冻存,置液氮中。于0.5、1、1.5、2个月快速复苏肝细胞,观察并测定细胞活率、功能和形态学。结果冻存小鼠肝细胞2个月后复苏检测,实验组的肝细胞活率台盼蓝(TB)染色为(80.18±2.44)%,对照组肝细胞活率TB染色为(49.71±3.51)%,两组差异有显著性(t=23.64, P<0.05);血清丙氨酸转氨酶(ALT)、天门冬氨酸转氨酶(AST)和乳酸脱氢酶(LDH)漏出率的值,实验组分别为(14.03±2.21)U/L、(15.14±3.03)U/L、(15.11±2.10)U/L,而对照组分别为(24.28±1.96)U/L、(25.44±2.06)U/L、(26.22±3.23)U/L,两两比较,差异均有显著性(t分别为8.84、8.58、8.32,均P<0.05);合成清蛋白的值,实验组为(3.24±0.18)g/L,对照组为(2.56±0.33)g/L,两组差异有显著性(t=9.25, P<0.05)。同一组各个复苏时段,实验组与对照组的肝细胞活率,肝细胞ALT、AST、LDH的漏出率,合成清蛋白的能力之间无差别(均P>0.05)。结论在本研究中,冻存小鼠肝细胞2个月, I 号冻存液较常规冻存液能有效减轻小鼠肝细胞的损伤,发挥良好保护作用。小鼠肝细胞在 I 号冻存液的保护下,置液氮中保存2个月,不影响肝细胞活性。

关键词: 肝细胞 冻存 复苏 肝移植 细胞活性

Effect of cryoprotectant I on the improvement of cryopreservation quality of mice hepatocytes FREE

LIU Li1, TANG Shi gang2, HU Xiao xuan1

1 Hunan Peoples' Hospital, Changsha 410005, China 2 The Affiliated Zhongshan Hospital of Dalian University, Dalian 116001, China

Abstract:

[Abstract] Objective To study the effect of cryoprotectant I on the cryopreservation of mice hepatocytes, so as to explore a cryoprotectant with better effect for improving the cryopreservation quality of hepatocytes. Methods Kunming mice weighting 20~30g were as donors, an improved collagenase perfusion technique was established to isolate the mice hepatocytes. The isolated mice hepatocyte were cryopreserved respectively with cryoprotectant I (trial group) and the standard cryoprotectant (control group) in nitrogen liquid. Cryopreserved mice hepatocytes were thawed at 0.5 month, 1 month, 1.5 months, 2 months respectively. The viability, function and morphology of hepatocytes were observed. Results After 2 months cryopreservation, the viability of thawed hepatocytes in trial group were (80.18±2.44)% with trypan blue staining, while the control group were (49.71±3.51)%, there was significant difference between two groups (t=23.64, P<0.05); the leakage rate of alanine aminotransferase (ALT), aspartate aminotransferase (AST), lactate dehydrogenase (LDH) of trial group were (14.03±2.21)U/L, (15.14±3.03)U/L, and (15.11±2.10)U/L respectively, and the control group were (24.28±1.96)U/L, (25.44±2.06)U/L and (26.22±3.23)U/L respectively, there were significant differences between two groups respectively (t=8.84, 8.58, 8.32; all P<0.05); the synthesis of albumin (ALB) of the trial group and control group were (3.24±0.18)g/L and (2.56±0.33)g/L respectively, there was significant differences between two groups (t=9.25, P<0.05). There were no obvious differences in the same group of its viability, the leakage rates of ALT, AST and LDH and synthesis of ALB at each stage of thawing (all P>0.05). Conclusion In this research, compared with standard cryoprotectant, the cryoprotectant I can effectively protect the mice hepatocytes from cryopreserved injury, mice hepatocytes can be cryopreserved in nitrogen liquid for two months with no changes in viability.

Keywords: hepatocyte; cryopreservation resuscitation hepatocyte transplantation cell viability

收稿日期 2008-10-09 修回日期 2008-12-23 网络版发布日期 2009-07-30

DOI:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1166KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献PDF
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 肝细胞
- ▶ 冻存
- ▶ 复苏
- ▶ 肝移植
- ▶ 细胞活性

本文作者相关文章

PubMed

基金项目:

通讯作者: 刘莉

作者简介: 刘莉(1982-), 女(汉族), 湖南省湘潭县人, 医师, 主要从事病毒性肝炎临床研究。

作者Email: liulixiangya@126.com

---

参考文献:

- [1] Bilir B M, Guinette D, Karrer F, et al. Hepatocyte transplantation in acute liver failure [J]. Liver Transpl, 2000, 6(1): 32-40.
- [2] Strom S C, Roy Chowdhury J, Fox I J, et al. Hepatocyte transplantation for the treatment of human disease [J]. Semin Liver Dis, 1999, 19(1): 39-48.
- [3] Fox I J, Chowdhury J R, Kaufman S S, et al. Treatment of the Crigler Najjar syndrome type I with hepatocyte transplantation [J]. New Engl J Med, 1998, 338: 1422-1426.
- [4] Hughes R D, Mitry R R, Dhawan A, et al. Hepatocyte transplantation for metabolic liver disease: UK experience [J]. J Roy Soc Med, 2005, 98(8): 341-345.
- [5] Strom S C, Fisher R A, Melissa T, et al. Hepatocyte transplantation as a bridge to orthotopic liver transplantation in terminal liver failure [J]. Transplantation, 1997, 63(4): 559-569.
- [6] Sarkis R, Honiger J, Chafai N, et al. Semiautomatic macroencapsulation of fresh or cryopreserved porcine hepatocytes maintain their ability for treatment of acute liver failure [J]. Cell transplant, 2001, 10(7): 601-607.
- [7] Bilir B M, Kumpe D, Krysl J, et al. Hepatocyte transplantation in patients with liver cirrhosis [J]. Gastroenterology, 1998, 114: 1212.
- [8] Dhawan A, Mitry R R, Hughes R D, et al. Hepatocyte transplantation for inherited factor VII deficiency [J]. Transplantation, 2004, 78(12): 1812-1814.
- [9] Hubel A, Conroy M, Darr T B. Influence of preculture on the prefreeze and postthaw characteristics of hepatocytes [J]. Biotechnol Bioeng, 2001, 71(3): 173-183.
- [10] Avakawa T, Carpenter J F, Kita Y A, et al. The basis for toxicity of certain cryoprotectants: A hypothesis cryobiology, 1990, 27: 401-415.

本刊中的类似文章

1. 杨慧宁, 王鲜平, 高敏, 张娜, 杨玉兰, 吕岩. 亲体肝移植术后医院感染流行病学调查与防控[J]. 中国感染控制杂志, 2011, 10(5): 364-366

---

Copyright by 中国感染控制杂志